
Vánoční zpívání u stromečku—Jiříkov 

ZPRÁVY Z KONCE SVĚTA 
pro stálé i občasné obyvatele Jiříkova, Kněžpole,  
Křížova, Sovince, Těchanova a Valšovského Dolu  

Anketní otázka 

V minulém čísle jste tipovali počet dětí s 
trvalým pobytem v Jiříkově nebo jeho 
místních částech. Správná odpověď zní: k 
1.5.2023 mělo u nás trvalý pobyt celkem 68 
dětí do 15 let. Výherkyní  sladké odměny se 
stala Barbora Drtilová se svým tipem 59 
dětí.  

Nová anketní otázka se vztahuje k naší 
největší turistické atrakci, která loni přivítala 
60 000 návštěvníků. 

 
Kolik oken je na budově lesnické školy na 
hradě Sovinec? 

 
Vaše tipy můžete odevzdat do 30. 11. 2023 
osobně na Obecním úřadě v Jiříkově, e-
mailem na starosta@obecjirikov.cz, sms 
zprávou na číslo 724 180 525 nebo v anketě 
mobilního rozhlasu Munipolis. Svou 
odpověď označte jménem a telefonním 
číslem. 
Autor(ka) nejpřesnější odpovědi obdrží 
věcnou cenu. Pokud dorazí více stejných 
odpovědí  (správných nebo správné 
odpovědi nejbližších), o vítězi rozhodne los. 

Výherkyně jarní anketní otázky 

Milí spoluobčané stálí i občasní, 
 
podzim je tady a s ním další vydání Zpráv z konce světa.  
 
Najdete v něm obvyklý přehled toho nejdůležitějšího, co se u nás stalo, co 
se děje právě teď a jaké máme plány.  Doufám, že se vám budou hodit další 
informace o nakládání s odpady, což je důležité a zároveň komplikované 
téma, na kterém musíme pracovat dlouhodobě a všichni společně. 
Přinášíme také pohled do zákulisí vyjednávání o jízdních řádech autobusů, 
dozvíte se, jak dopadla anketa o pojízdné prodejně, a zjistíte, jak je to s 
Krajinou břidlice. A protože už díky anketě víme, jak moc dětí u nás žije, 
seznámíme vás také  s našimi nově narozenými občánky a ohlédneme se za 
letošním Dětským dnem. Kromě toho se můžete pomyslně vrátit do 
historie, zapojit se do anket a soutěží, bavit se nad hlavolamy a křížovkou - 
no prostě prožít fajn chvilky na konci světa. 
 
Zároveň jsem ráda, že v našich obcích si příjemné momenty dokážeme 
pořádně užít a doufám, že jich bude přibývat. Jsem totiž přesvědčena, že 
postupně překonáme pověst zaostalé oblasti Divokých včel, se kterými si 
nás někteří stále spojují. I na úředních jednáních se občas setkávám s 
přezíravostí a posměchem, když řeknu, že jsem z Jiříkova. Vím, že to zažívají 
mnozí z vás, a co je nejhorší, zažívají to často i naše děti už od mala. Na 
druhé straně neznám lepší pocit než když můžu hrdě odpovědět, že mám 
skvělé spoluobčany, kterým záleží na veřejném dění (například náš Dětský 
den pomáhalo organizovat téměř 20 dobrovolníků ze všech místních částí), 
že máme velké plány do budoucna a že se nám žije hezky. A že až nám ještě 
nadřízené orgány pomohou tím, že spraví cesty, nebudou rušit už tak 
omezenou autobusovou dopravu a schválí občas nějakou dotaci, bude to 
ještě lepší. Debata se tím většinou rychle ukončí a odcházím s úsměvem. 
Opravdu totiž věřím, že když budeme držet pohromadě, nebudeme se 
dohadovat o drobnostech a naopak občas nějakou drobnost uděláme pro 
ostatní, dopracujeme se k příjemným chvílím i my z konce světa!   
 
Za vaši soudržnost vám předem děkuji a přeji samé krásné podzimní dny. 
 
Vaše starostka 
Barbora Šišková 
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Vánoční zpívání u stromečku—Jiříkov 

Tvorba vánočních ozdob—knihovna 

Minutu po začátku období příjmu žádostí o dotace na 
projektovou dokumentaci  jsme podali 
u  Moravskoslezského kraje žádost týkající se přestavby 
školy v Jiříkově. 

Konala se naše historicky první Noc s Andersenem, při 
které v jiříkovské knihovně soutěžilo, četlo, poslouchalo 
pohádky a přespalo 8 odvážných dětských čtenářů. 

Proběhlo třetí zasedání ZO v roce 2023, na kterém bylo 
kromě jiného rozhodnuto o zhotoviteli nových webových 
stránek obce a byl schválen koncept dětského hřiště a 
parku v Jiříkově. 

Žáci FC Kolos uspořádali Pálení čarodějnic, které si i přes 
nepříznivé počasí krásně užili malí i velcí návštěvníci. 

Přes 100 účastníků se přidalo k tradičnímu výšlapu Lomnice
-Sovinec, jehož jedna občerstvovací stanice byla i v 
kulturním domě v Jiříkově. Ještě jednou děkujeme všem 
dobrovolníkům za pomoc!  

Převzali jsme  skvělého pomocníka při údržbě našich obcí -
  nový valník značky Renault Master, který se stal vítězem 
vypsaného výběrového řízení a věříme, že nám bude dobře 
sloužit ještě řadu let. 

Protože Muzeum v Bruntále už nemá vhodné prostory, aby 
mohlo vystavovat naši historickou hasičskou stříkačku, 
převezli jsme ji do Hasičského muzea v Přibyslavi, kterému 
jsme ji zapůjčili na příštích 5 let.  

Úspěšně jsme absolvovali audit přezkoumání hospodaření 
obce za rok 2022 vedený auditory Moravskoslezského 
kraje.  

Na parkoviště v Sovinci a do sběrného dvoru v Jiříkově jsme 
umístili šedé popelnice na sběr drobného kovového 
odpadu. Patří sem plechovky od nápojů a potravin a další 
kovové drobnosti z domácností.  

Uskutečnilo se tradiční oblíbené stavění a pak zase kácení 
májky v Těchanově. 

Odbornou firmou jsme nechali  zmapovat a částečně 
vyčistit dešťovou kanalizaci na Sovinci. Roboticky ovládaná 
kamera ukázala místa, na která se bude třeba zaměřit při 
opravách a údržbě. 

Čtvrté letošní zasedání ZO  proběhlo opět ve vysokém 
pracovním tempu. Mimo jiné byl schválen závěrečný účet 
obce a také účetní uzávěrka včetně výsledku hospodaření 
za rok 2022.  

2. 4.  

14.4. 

25. 4. 

29. 4. 

1. 5. 

4. 5. 

10. 5. 

17. 5. 

18. 5. 

2. 6. 

V této rubrice chceme ve stručnosti připomenout hlavní události 
uplynulého období. Co významného se tedy stalo od začátku dubna? 

29.4, 27. 5. 

13. 6. 
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Co se dělo (pokračování) 

Vánoční zpívání u stromečku—Jiříkov 

Tvorba vánočních ozdob—knihovna 

Podepsali jsme smlouvu s Českou spořitelnou o zřízení 
Spořícího účtu, díky které obec získá dodatečné finance z 
úroků za uložené finanční prostředky obce. 

Cestou necestou až do vesmíru se vydalo přes 70 dětí v 
rámci Dětského dne na jiříkovském hřišti. Báječné 
dopoledne plné dobrodružství, tvoření, sportovních 
výkonů, poučení  a hlavně skvělé zábavy dopadlo výborně i 
díky zapojení mnoha dobrovolníků z řad rodičů a sousedů. 
Děkujeme všem, byli jste úžasní!  

Definitivně jsme převzali nové veřejné osvětlení lemující 
průtah Jiříkovem. Věříme, že moderní úsporná LED svítidla 
přispějí nejen k lepším světelným podmínkám, ale také k 
úspoře nákladů. 

Starostka jednala s představenstvem VaK Bruntál o 
možnostech zmapování a zjištění případných úniků 
obecního vodovodu v Jiříkově. Ukázalo se, že 
předpokladem je pořízení odtokového vodoměru na 
vodojemu, pokud možno s dálkovým odečtem, a také 
instalace vodoměrů na všech odběrných místech. 

Uskutečnilo se letošní páté zasedání ZO, které se neslo v 
duchu diskuze o významných projektech naplánovaných až 
do roku 2027. Zcela zaplněná zasedací místnost obecního 
úřadu si vyslechla prezentaci variant bezpečné cesty na 
Sovinec a architektonické studie přestavby bývalé školy v 
Jiříkově na Společenský dům, zastupitelé schválili také 
aktualizovaný strategický plán rozvoje obce. 

Začali jsme rozdávat sady tašek na tříděný odpad. Každá 
domácnost, včetně chatařů, má nárok na tašky na plast, 
papír a sklo, a to zdarma, stačí si je vyzvednout na obecním 
úřadě.  

Konala se Valná hromada společnosti RÝMAŘOVSKO, 
o.p.s.,  kde Jiříkov přihlásil své projekty k  využití finančních 
alokací pro programový rámec Společná zemědělská 
politika a Integrovaný regionální operační program. 

Byly instalovány 2 vyměněné kamery na obecním úřadě a 
také zřízeno nové úložiště. Obojí přispěje k větší 
bezpečnosti nejen obecního majetku. 

Techničtí pracovníci obce dokončili opravu části dešťové 
kanalizace na Sovinci, čímž jednak zamezili škodám na 
přilehlých nemovitostech občanů, ale také ušetřili 
významnou částku, kterou bychom museli zaplatit stavební 
firmě.  

Starostka vstoupila do manželství s Tomášem Šiškou a 
udělala tak radost nejen dotyčnému a celé rodině, ale 
i  mnoha lidem, kteří si obtížně pamatovali její dvojité 
příjmení. Šišková je jasné, stručné a ekologické. Děkujeme 
za četná blahopřání!  

24. 6.  

26. 6. 

19. 6.  

3. 8.  

16. 8. 

30 6. 

25.  7.  

31. 8.  

24.  8.  
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Vánoční zpívání u stromečku—Jiříkov 

Tvorba vánočních ozdob—knihovna 

Desítky občanů se sešly v kulturním domě v Jiříkově na 
veřejném projednávání projektu Společenský dům. Měli 
možnost podívat se na vizualizaci přeměny bývalé školy na 
komunitní centrum, zeptat se architektů na detaily, zjistit 
možné využití a přednést případné připomínky. Shodou 
okolností tentýž den zastupitelstvo Moravskoslezského kraje 
rozhodlo o poskytnutí dotace pro Jiříkov na projektovou 
dokumentaci přestavby, a to  v maximální možné výši 400 000 
Kč. 

Letošní šesté zasedání ZO bylo opět plné úkolů, projektů a 
námětů. Nejpodstatnějším tématem bylo schválení velké 
investiční akce přestavby chátrající budovy bývalé školy v 
Jiříkově na tzv. Společenský dům. Zastupitelé také rozhodli o 
poskytovateli zimní údržby místních komunikací, kterým se 
stal Tomáš Fláma z Křížova. 

Při příležitosti státního svátku převzal dokumentární fotograf, 
vysokoškolský pedagog a hrdý obyvatel Sovince profesor 
Jindřich Štreit významné vyznamenání - Stříbrnou medaili 
předsedy Senátu Parlamentu ČR. Na ceremoniál ho 
doprovodila starostka obce s manželem a využila tak 
slavnostní událost k diskuzi se senátory a dalšími osobnostmi o 
možném rozvoji Jiříkova a okolí. 

Část Těchanova byla osvětlena LED svítidly, umístěnými na 
nově postavených stožárech. Důvodem byla výměna vedení 
nízkého napětí ze strany ČEZ, kterou jsme využili k instalaci 
kvalitnějšího a úspornějšího veřejného osvětlení. 

Kulturní dům v Jiříkově byl už podruhé zaplněn občany, kteří 
přišli tentokrát diskutovat na veřejné projednávání možností 
přístupových cest z horního parkoviště na hrad Sovinec. Cílem 
bylo jednak informovat širokou veřejnost o variantách, které 
připravila architektonická kancelář, ale také shromáždit 
dostatek podkladů a námětů pro budoucí rozhodování 
zastupitelstva o této záležitosti. 

Uplynulo první výročí ustavujícího zasedání zastupitelstva 
obce Jiříkov, kde složilo slib 9 nově zvolených zastupitelů, kteří 
ze svého středu zvolili starostku, místostarostu i předsedy a 
členy kontrolního a finančního výboru. Uteklo to jako voda, 
hromada splněných úkolů je za námi a ještě větší před námi. 
Děkujeme všem zastupitelům za nasazení, odhodlání i píli a 
vám občanům za trpělivost a podporu. Společně dokážeme, že 
máme na víc! 

7. 9. 

Noví občánci 

Třetí občankou roku 2023 se stala Stefanie 
Charlot Tomková z Jiříkova, která se narodila 
10. dubna, kdy měřila 50 cm a vážila 3,50 kg. 
Dárkový balíček s dětskou kosmetikou a další 
užitečnou výbavičkou předala starostka malé 
Stefi přesně na Mezinárodní den dětí a udělal 
radost rodičům i sourozencům. 

Čtvrtým letošním nově narozeným občánkem je 
Martin Menšík, který přišel na svět 28. dubna, 
kdy měřil 51 cm a vážil 3,65 kg. Dárky přivítal 
zářivým úsměvem a rozveselil tak všechny 
přítomné. 

Stefi, Martínkovi a jejich blízkým přejeme štěstí, 
lásku, zdraví a splnění všech snů! 

26. 9.  

28. 9. 

1. 10.  

18. 10. 

20. 10. 
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Tvorba vánočních ozdob—knihovna 

Účast na sympoziu Krajiny Břidlice 

Ke konci května jsem se jako zástupkyně naší obce zúčastnila sympózia Národní geopark 
Krajina Břidlice, na které jsme dostali pozvánku. Když jsem odjížděla, moc jsem nevěděla, do 
čeho se vlastně pouštím. A tak jsem se to vydala do hostitelského města Budišov nad 
Budišovkou zjistit.  

Organizátoři nás mile přivítali, čekalo na nás dokonce i bohaté občerstvení, následovaly přednášky 
různých odborníků - geologů, botaniků i zoologů, také krajských úředníků, především z odboru 
cestovního ruchu, a v neposlední řadě měla slovo předsedkyně spolku Krajiny Břidlice, která nám 
osvětlila, v čem vlastně jejich činnost spočívá a jaké projekty za nimi stojí. 

V okolí Budišova a Vítkova je spoustu  břidlicových stezek a několik zpřístupněných štol a dolů. 
Všechny spojuje jednotný vizuální styl, a to bíle natřené sloupky s informačními tabulemi. Měli 
jsme možnost prohlédnout si Muzeum břidlice přímo v Budišově, kde je mimo jiné i zmínka o 
břidlicovém lomu v Jiříkově. Kromě toho jsme nahlédli do Imaginária břidlice a do menší štoly. V 
pátek jsme pak navštívili nově zbudovanou naučnou stezku u Jezerního dolu a prohlédli si 

Flascharův důl u Vítkova, kde jsme dokonce šplhali po žebřících do druhého patra štoly. 

Samozřejmě jsem zkoumala, jak je na tom Jiříkovsko, protože výskyt břidlice u nás nezapřeme. A… nepřekvapivě Hutov a 
jeho okolí naleznete na mapě Krajiny Břidlice! Budeme se tedy snažit do budoucna o větší zviditelnění této lokality, jistě za 
přispění spolku Krajiny Břidlice. 

Děkuji zastupitelstvu za možnost zúčastnit se této zajímavé akce a pokud byste hledali námět na výlet, Krajinu Břidlice 
můžu jen doporučit. 

Vendula Havranová 
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Co takhle vyrazit autobusem? 

Pokud jen občas jezdíte linkou ze Šternberka do Rýmařova a 
zpět, asi jste zaznamenali v červnu drobné změny jízdního 
řádu, hlavně o víkendech, ale možná jste nad nimi pokrčili 
rameny. Málokdo totiž tuší, že se za aktuální podobou 
jízdního řádu skrývá napínavý příběh. 

To bylo tak. Začátkem dubna dorazila na obecní úřad 
oficiální zpráva z Odboru dopravy Krajského úřadu 
Moravskoslezského kraje o chystané optimalizaci dopravní 
obslužnosti v kraji. Přílohou byly dlouhatánské tabulky se 
stovkami autobusových spojů, kterých se týkalo zrušení 
nebo omezení. Bohužel se tam objevila i naše známá linka 
854912 Rýmařov - Jiříkov, Sovinec - Šternberk a změny 
rozhodně nebyly jenom kosmetické. Návrh počítal 
především se zrušením úplně všech spojů o víkendech a 
svátcích. Ve všední dny pak chtěl omezit dopolední spoj v 10 
hodin, který měl končit a začínat v Jiříkově a neobsluhovat 
Těchanov, Křížov a Sovinec. Totéž by platilo pro poslední 
odpolední spoj v 16 hodin.  Znamenalo by to, že lidé z těchto 
místních částí by mohli do a z Rýmařova cestovat pouze 
dvakrát denně, a to v 7 a ve 14 hod. 

Zastupitelstvo to samozřejmě nadzvihlo ze židlí a protože čas 
byl neúprosný, rychle se domluvilo na vyjednávacích 
variantách a vyslalo starostku do boje na krajský úřad. Cílem 
bylo zachovat aspoň nějaké spoje o víkendech (i kvůli 
návštěvníkům Sovince v turistické sezóně) a hlavně nerušit 
dopolední spoj, kterým se jezdí k lékaři, na úřady, nákupy 
atd.   

 

V Ostravě se ukázalo, že není nad osobní kontakt. Datovou 
zprávou by se určitě nepodařilo vysvětlit všechny nuance 
naší krásné, ale poněkud odlehlé a občas specifické oblasti. 
Potvrdilo se, že nikdo nechce Jiříkov nechat navěky v zakletí 
Divokých včel, a krajští dopravní odborníci slíbili, že se zkusí 
spolu s koordinátory ODIS najít kompromisní řešení. 

Po několika dnech dorazila další datová zpráva a s ní 
happyend: o víkendech budou jezdit  2 páry spojů a ve 
všední dny zůstane dopolední linka beze změn. Omezen je 
jen poslední odpolední spoj v 16:16 z Rýmařova, který končí 
v Jiříkově.  

Tento úspěšný výsledek měl ovšem jedno ale: kraj bude 
znovu vyhodnocovat obsazenost autobusů a pokud bude 
frekvence cestujících hlavně o víkendech nízká, opět by 
navrhl  zrušení spojů. V létě se naštěstí ukázalo, že jezdilo 
dost cestujících, proto i od září jízdní řád zůstal beze změn. 
Další přezkoumání počtu přepravovaných osob nás ovšem 
čeká. 

Proto prosíme: používejte autobus, jestli je to jen trochu 
možné. Doporučujte i svým známým např. cestu na Sovinec 
autobusem -  nejen že se zachovají ekologicky a ekonomicky, 
ale pomůže to zachránit spoje pro ty, kteří nemají auto a 
potřebují se o víkendu někam dopravit.  

A tip na závěr: aktuální jízdní řád najdete jak na webových 
stránkách obce, tak v mobilním rozhlase Munipolis. 

   



Vánoční zpívání u stromečku—Jiříkov 

Tvorba vánočních ozdob—knihovna 

Jak to dopadlo s pojízdnou prodejnou? 

Jak všichni víte, na jaře proběhla anketa, při níž jsme zjišťovali zájem o pojizdnou  prodejnu, nebo využití služeb rozvážkové 
služby. S některými z vás jsme mluvili osobně, sbírali jsme podněty a připomínky, ale tou hlavní a nejdůležitější částí 
průzkumu byla naše anketa. 

Jste zvědaví jak dopadla? To jsme byli i my. 

Do ankety se zapojilo celkem 24 z nás. Respondenty byly převážně ženy, z čehož jasně plyne, kdo se v našich končinách 
stará o nákupy a teplo rodinného krbu. 

Z výsledků ankety je vidno, že většina z nás řeší nakupování  denně, a to cestou ze zaměstnání, nebo jednou či dvakrát 
týdně větším nákupem v pohodlí svého vozu. 

Dospěli jsme tedy k závěru, že ač by pojízdná prodejna byla jistě kulturním zpestřením dne a několika z nás by zajištění 
nákupu ulehčila, bylo by to pro firmu poskytující tyto služby nezajímavé a tím pádem i prodělečné. 

Ale nesmutněte, není všem dnům konec. Situaci a váš zájem budeme i nadále sledovat. Třeba se zájem časem zvýší a kdo 
ví, jestli pojízdná prodejna přece jen nenajde nějaké to parkovací místo v našich obcích. 

Tomáš Holíček 

Známe nejkrásnější truhlíky v roce 2023 

Letošní soutěž O nejkrásnější truhlík, ve které porota hodnotila zaslané fotografie předzahrádek, truhlíků a dalších 
květinových výzdob, které jsou viditelné z veřejně přístupného místa, má své vítězky a vítěze. 

V těsném souboji zvítězila Karla Mako z Kněžpole před Martinem Menšíkem a Pavlínou Kvapilovou z Jiříkova. Gratulujeme a 
věříme, že výherce potěšily poukázky k nákupu v prodejnách Lidl. Vítězné fotografie najdete na straně 14. 

Zároveň děkujeme a gratulujeme ostatním účastníkům soutěže, kteří nám poslali svá rozkvetlá díla. Velké díky patří také 
všem z vás, kteří nesoutěžili, ale i tak květinami zvelebují vzhled našich obcí. Jste skvělí a vaše snaha má smysl! 

Jiříkovská knihovna opět uspěla v soutěži Knihovnická K2 

Na zámek Nová Horka se začátkem října sjeli zástupci 
nominovaných knihoven soutěže Knihovnická K2 z celé 
Moravy. Tak jako každý lichý rok, i letos Moravskoslezský 
kraj s Moravskou vědeckou knihovnou ocenili nejlepší 
knihovny roku. 

A Obecní knihovna Jiříkov byla opět u toho, protože se 
dostala do osmičky nominovaných! 

Jak řekl Lukáš Curylo (KDU-ČSL), náměstek hejtmana MS 
kraje: „Tahle akce má zdůraznit multifunkčnost dnešních 
knihoven, že už to nejsou jen ty co půjčují knížky, ale jsou 
srdcem a komunitním střediskem jednotlivých obcí a měst. 
Jsou určitým centrem vzdělanosti, setkávání různých 
generací, pořádají různé výstavy, věnují se handicapovaným 
spoluobčanům, jsou informačním centrem. Zkrátka jsou to 
takové buňky inteligence v jednotlivých částech našeho 
regionu a tato akce na to má upozornit.“ 

Vítězem soutěže Knihovnická K2 se nakonec stala Regionální 
knihovna Karviná, která v letošním roce slaví stoleté výročí 
od svého založení. Navíc jako jediná v ČR má polské 
oddělení, kde nabízí knihovní fond a také kompletní služby v 
polském jazyce. Kromě toho má pobočky ve všech místních 
částech, městskou galerii a infocentrum, které městská 
knihovna také spravuje.  

 

 

Za mimořádný přínos oboru byla oceněna Regionální 
knihovna Ostrava. 

Všechny ostatní nominované knihovny, mezi nimi i ty z 
malých měst a obcí, včetně naší jiříkovské, byly hodnoceny 
jako velmi aktivní a úspěšné. Máme z toho velkou radost a 
děkujeme všem čtenářům za podporu! 

Reportáž z předávání cen si můžete 
prohlédnout po načtení QR kódu: 

Jiříkov – Kněžpole – Křížov – Těchanov – Sovinec – Valšovský Důl 
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Tvorba vánočních ozdob—knihovna 

Je to každý den stejné. My z úřadu 
uklízíme nepořádek kolem kontejnerů, 
v podstatě nepřetržitě objednáváme 
vývoz tříděného i netříděného odpadu a 
s hrůzou sledujeme stoupající křivku 
nákladů. Vy se střídavě radujete z 
vyvezených kontejnerů, které hbitě 
zase zaplníte (prázdný velkoobjemový 
je u nás vzácný podobně jako výskyt 
pandy velké:-), nadáváte, když se váš 
odpad do kontejnerů nevejde,  v 
nejhorším případě ho položíte na zem…
a my z úřadu uklízíme nepořádek a tak 
pořád dokola. 

Co s tím? Určitě by bylo fajn přesvědčit 
všechny, aby bylo odpadů co nejméně! 
Když už odpady jsou, musí  se 
maximálně roztřídit, objemově zmenšit 
(každé sešlápnutí petky a rozřezání 
kartónu se počítá!) a využít, zejména 
plast, papír, sklo, dřevo, kov a nápojové 
kartony.  Zbytek je tzv. směsný 
komunální odpad, který se odváží 
k likvidaci na skládky odpadů. Je to  

 

nejdražší způsob nakládání s odpady. A 
navíc v  roce 2030 již skládky nebudou 
směsný odpad přijímat a bude se muset 
vozit do vzdálených zařízení na 
energetické využití. Bude to extrémně 
nákladné a logicky dojde k razantnímu 
zvedání místních poplatků za odpady. 
Jedinou alternativou je proto 
přistupovat k odpadům zodpovědně. 
Díky těm z vás, kteří to děláte správně. 
Opravdu je to jen a jen na nás všech! 

Všimli jste si truhlíků s letničkami 

umístěných na zábradlích přes mosty a 
na autobusových  zastávkách v 
Kněžpoli, Těchanově, Křížově a Jiříkově? 
A zdá se vám, že ty zastávky nějak 
prokoukly? Je to díky týmové souhře - 
naši údržbáři zastávky očistili, 
vymalovali, vyspravili, opatřili truhlíky a 
novými odpadkovými koši. Několik 
dobrovolnic osadilo truhlíky a nádoby 
květinami a další je celé léto zalévali a 
hnojili. Všem patří obrovské díky, že se  

 

snaží prostředí kolem nás kultivovat. 
Naopak díky nepatří osádce auta, které 
stálo za to hned po instalaci v noci 
odmontovat a odvézt truhlíky z Křížova. 
Naštěstí jsme je rychle nahradili a 
zabezpečili tak, že by si případný lapka 
musel odvézt s truhlíky i část nosné zdi. 

Ve výčtu zkrášlených zastávek nelze 
zapomenout na vymazlenou zastávku a 
zároveň knihobudku na Sovinci, která je 
díky péči sovineckých nadšenců vzorem 
i pro ostatní obce. Lavičky, stůl a police 
plné knih umožňují strávit při čekání na 
spoj příjemné chvíle a nikdo se nezlobí, 

když si cestující knihu vezme s sebou 
nebo naopak nějakou svou přidá na 
poličku.  

A protože jiříkovská knihovna od vás 
dostává často krabice nepotřebných 
knih (díky moc!), chystáme postupně 
knižní poličky do všech zastávek a 
těšíme se, že na jaře se budeme pyšnit 
knihobudkou v každé naší místní části. 

A zase ty odpady…. 

Nenápadný půvab zastávek 

Zprávy z konce světa 2/2023 
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Co se bude dít 

Přestože se blíží zima, obecní úřad a zastupitelstvo nezahálí, naopak. Protože jsme získali posilu v podobě  šikovného 
technického pracovníka a údržbáře Roberta Marečka, mohli jsme  se zaměřit nejen na běžnou údržbu, ale i na zvelebování 
všech našich místních částí. Společně jsme vytvořili plán prací, které jsou akutní,  pak krátkodobé (do 1 měsíce), 
střednědobé (v horizontu ca. 6 měsíců) a dlouhodobé včetně náročnějších investic. Tento přehled průběžně aktualizujeme 
a těšíme se, že do něj zapracujeme i vaše podněty, které budete moci nově pohodlně posílat přes mobilní rozhlas 
Munipolis. 

Vzhledem k havarijnímu v podstatě celé silnice z Kněžpole do Těchanova podala starostka  podnět na Správu silnic 
Moravskoslezského kraje i na krajské vedení. Odpovědí bylo ujištění, že katastrofální stav komunikace je kraji znám (na 
stupnici 1-5 je ve stupni 5) a že středisko Bruntál má v záměru zadat zpracování projektu pro rekonstrukci a modernizace 
silnice v celé její délce. Zároveň silničáři dodali, že sice v nejbližší době  kvůli omezeným finančním prostředkům nemohou 
zařadit tuto silnici do plánu souvislých oprav, ale alespoň budou provádět běžné letní opravy na úseku z Jiříkova do 
Těchanova, což letos v červenci splnili. Situaci budeme dále sledovat a snažit se posunout kupředu.    

 
Navážeme na čipování popelnic, které nám poskytne data o 
množství směsného komunálního odpadu potřebná pro 
rozhodnutí, jak ještě snížit jeho množství. Přijdeme s novým 
uspořádáním sběrného dvora, kdy část bude s obsluhou, 
která vám pomůže správně rozdělit i velkoobjemový odpad. 
Od nového roku pak s místními podnikateli uzavřeme 
smlouvy o zapojení do systému nakládání s odpady. Na jaře 
příštího roku se můžete těšit na kompostéry, které vám díky 
dotaci  a příspěvku obce poskytneme bezplatně. K ještě 
většímu třídění se vás snažíme motivovat pomocí tašek na 
jednotlivé druhy odpadů, které stále zdarma rozdáváme do 
každé domácnosti - přijďte si je vyzvednout na obecní úřad!  

Kromě řešení odpadového hospodářství nás čekají i další rozhodování. Musíme vybrat zhotovitele lesního hospodářského 
plánu pro obecní lesy na příštích 10 let, finální variantu bezpečné cesty z horního parkoviště na Sovinci na hrad, realizační 
firmu na prodloužení dešťové kanalizace v Křížově a také dodavatele projektové dokumentace na Společenský dům v 
Jiříkově, který vznikne přestavbou chátrající bývalé školy.  

 
Postupně nainstalujeme vodoměry na všechna odběrná místa v Jiříkově a stanovíme férovou cenu za odběr vody z 
obecního vodovodu. Zprovozníme nové webové stránky obce, které budou lépe odpovídat požadavkům na čitelnost, 
přehlednost a moderní vzhled. Kvůli schválené novele zákona o místních poplatcích musíme připravit aktualizaci mnoha 
obecně závazných vyhlášek. A po desítkách let obnovíme obecní kroniku, do které bude zaznamenávat události pro 
budoucí generace náš kronikář Tomáš Holíček. 

O průběhu těchto i mnoha dalších projektů se nejvíce 
dozvíte na veřejných zasedáních zastupitelstva, ale 
samozřejmě o nich budeme informovat i dalšími 
komunikačními kanály. 

 

 
Máme také velkou radost, že se ve stále větší míře 
zapojujete do veřejného dění a nabízíte svou pomoc. 
Moc vám za to děkujeme a jsme naprosto otevřeni 
vašim nápadům, ať už na volnočasové aktivity, práci s 
dětmi, ochranu životního prostředí nebo společenské 
akce. 

Krásnými příklady vašich námětů, na které se můžeme těšit v nejbližší době, jsou dýniáda, šicí a další tvořivé dílny, 
předvánoční soutěže pro děti i dospělé nebo filmový festival Snow Film Fest. 
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Co se bude dít 

Filmový festival Snow Film Fest poprvé v Jiříkově 

Opravdový filmový festival? V Jiříkově? Není to nesmysl?  

Za zeptání nic nedám, řekla si Věra Kociánová z Křížova a přišla se domluvit za starostkou.  Slovo dalo slovo a Jiříkov se 9. 
prosince od 17:00 hod. přidá k promítání ve více než stovce kin, kaváren a kulturních domů po celé České republice a na 
Slovensku! 

A co se vlastně bude promítat? Snow Film Fest je největší filmový 
festival dokumentárních filmů o zimních sportech a letošní dvanáctý 
ročník přinese osm snímků jak od českých, tak od zahraničních autorů. 
Zajímá vás skialpinismus, freeride lyžování, snowboarding, kitesurfing, 
lodě nebo letadla? Těšit se můžete nejen na dobrodružné filmy plné 
adrenalinu a okouzlující přírody, ale i upřímné lidské příběhy.  

Snímek Speedup: Himalájský příběh propojuje krásu velehor se 
snahou upozornit na dopady lidské činnosti a změny klimatu na 
přírodu nejvyšších hor světa. Horolezec, extrémní skialpinista a 
ambasador Světového fondu na ochranu přírody Benedikt Böhm 
překonává rekordy ve výstupech na různé velehory. Tentokrát se 
spolu s Prakashem Sherpou rozhodl zdolat sedmitisícový vrchol 
Himlung Himal a ukázat tím světu, jaké následky může lidská činnost 
na krajinu mít. 

Milovníci čerstvého prašanu si na své přijdou u filmu Lužba: Duše 
Sibiře od Andrého Costy. Pro spojení lyží, kite, saní a traverzu 
Laponska se rozhodla současná držitelka Guinessova rekordu v 
nejdelší kitesurfingové cestě bez supportu. Lapland Explorer je pro 
Niky Ballus dalším splněným snem po těžkém úrazu nohy.  

Na sever se vydáme i se snímkem Wavy: Plavba mého života, kde se 
dvojice freeriderů dělí o zážitky z neskutečných sjezdů.  

Role českého solitéra v jinak zahraniční tvorbě se ujal Ondřej Pekárek s 
filmem Salaš: Gruzínský freeride. Sbalil stan, pořídil si kamna, 
expediční sáně a vyrazil. Objevte společně s ním nová místa v Gruzii.  

Pobavit se můžete při sketchi Lalodge od Huga Laugiera, který je sice 
freeskierem, ale rozhodne se v doprovodu bývalého biatlonisty 
Martina Fourcada vyzkoušet další zimní sporty.  

Snímek Line And Air pak ohromí neuvěřitelnými výhledy z paluby 
ultralehkého letadla a svobodou, kterou si Geraldine Fasnacht užívá 
při jízdě na snowboardu.  

Když profesionální horolezkyně Sarah Heuniken přišla při výpravě o 
svou přítelkyni, dostala se psychicky na dno. Její cesta zpět do hor a k 
sobě samotné je náročná a vede přes nejrůznější překážky. Jak se 
uzdravit a překonat traumatický zážitek? O tom je film Osamění od 
Heather Mosher.  

Přijďte se tedy  na druhou adventní sobotu 9. prosince pokochat zimní 
filmovou nádherou do kulturního domu v Jiříkově, bude pro vás 
připraveno i občerstvení. Vstupné je minimálně 50 Kč na osobu, vyšší 
částky jsou vítány. Výtěžek bude použit kromě úhrady filmů také na 
dobročinné účely. 

Zprávy z konce světa 2/2023 
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Zprávy z konce světa 2023 Q2 

Tvorba vánočních ozdob—knihovna 

Co se bude dít 

Od listopadu knihovna přechází na zimní provoz 

Naše knihovna je nejen přívětivá, ale také pružná, proto se pravidelně přizpůsobuje svým čtenářům i otvírací dobou. Od 
listopadu má zimní provoz, tzn. otevřeno je každou neděli od 16:00 do 18:00 hod. Reaguje tak na dlouhé podzimní a zimní 
večery, kdy už se moc nedá být venku a má smysl se vydat zjistit, co je nového v knihovně. Přijďte si půjčit čtivo pro 
příjemné chvíle strávené u kamen, na zimní dovolenou nebo jako četbu do školy, včetně té povinné. Můžete si vybrat z 
velkého množství knih všech žánrů pro čtenáře každého věku a co nemáme, to objednáme! 
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Pro chytré hlavy 

Vánoční zpívání u stromečku—Jiříkov 
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Tvorba vánočních ozdob—knihovna 

Okénko do minulosti  

Sovinec 

Hrad Sovinec patří neodmyslitelně k dominantám zdejšího kraje, místa kde žijeme, kde jsme vyrůstali a kde vychováváme 
svoje děti. 

Pojďme si tedy o něm něco povědět. 

Hrad  byl postaven před rokem 1332 na 
skalnatém ostrohu nad stejnojmenným 
městečkem bratry Vokem a Pavlem ze 
Sovince. Ti měli předtím v držení i  sídlo na 
hradě Mutkov u Húzové jako manové 
olomouckého biskupství.  

První písemná zmínka pochází z 18. července 
roku 1332, kdy se uvádí Pavel ze Sovince.  

Páni ze Sovince byli starým českým rodem z 
domácí moravské čeledi Hrutoviců (podle 
právní knihy Ctibora Tovačovského z 
Cimburka náleželi páni ze Sovince mezi 15 
starobylých moravských panských rodů, jako 
byli Boskovicové, Cimburkové či 
Pernštejnové). Za moravských markraběcích 
válek mezi markrabaty Joštem a Prokopem 
na sklonku 14. století držel hrad Pavlík ze 
Sovince, který měl 11 potomků. Po majetkových třenicích získali hrad bratři Petr, Pavel, Aleš a Vok ze Sovince.  

Po smrti Vokova syna Jaroslava ze Sovince se panství dostalo do rukou poručníka Jana Heralta z Kunštátu a v roce 1490 je 
zpět pro rod získal Jan II. Pňovický ze Sovince z pňovické větve rodu. Sovinecké panství tehdy tvořil rozsáhlý komplex území 
rozprostírající se z roviny Hornomoravského úvalu až po Moravici na úpatí Hrubého Jeseníku.  

Syn Voka Pňovického ze Sovince, Ješek Pňovický ze Sovince zdědil v roce 1531 panství značně zadlužené a byl nucen hrad 
Sovinec před rokem 1545 prodat jednomu z 
nejbohatších moravských pánů, Kryštofovi z 
Boskovic a Třebové. Kryštofův vnuk Jan před 
svou smrtí prodal sovinecké panství v roce 
1578 Vavřinci Ederovi ze Štiavnice - 
zástavnímu držiteli sousedního rabštejnského 
panství. Vavřincova jediná dědička dcera Anna 
si vzala po otcově smrti (asi v roce 1592) za 
manžela Jana staršího Kobylku z Kobylího, 
kterého sňatek s bohatou Ederovnou přivedl 
mezi nejbohatší moravské rody. Jako horlivý 
evangelík se stal jedním z 30 moravských 
direktorů, jimž byla za stavovského povstání z 
let 1618-1620 svěřena správa země. Po Bílé 
hoře byl proto nucen roku 1623 prodat 
Sovinec hluboko pod cenou Řádu německých 
rytířů a žil pak ve Šternberku a Olomouci. S 
Kobylkou zmizel ze sovineckých hradních 
prostor i český jazyk.  

Za vlády Řádu německých rytířů byl hrad poznamenán třicetiletou válkou a v roce 1626 hrad opatřený pouze malou 
posádkou padl do rukou dánských Mansfeldových vojsk. Řádový místodržitel Jiří Vilém z Elkershausenu byl zajat a hrad i 
okolí byly vypleněny.  
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Tvorba vánočních ozdob—knihovna 

Okénko do minulosti  
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Po návratu Jiřího Viléma ze zajetí a provedených přestavbách byla posádka doplněna na asi 600 dobře vycvičených a 
vyzbrojených vojáků. V létě roku 1642 pak Švédové pod vedením maršála Lennarta Torstensona vtrhli na Moravu a 
postupně dobyli a zpustošili Olomouc, Uničov, Bruntál a Mírov. Po třítýdenním obléhání Sovince podepsal 6. října 1643 
řádový místodržitel Augustin Oswald z Liechtensteina kapitulaci. Dobytím byl osud Sovince do konce války zpečetěn, 
protože po odchodu jej Švédové zanechali v zuboženém stavu. Hrad Sovinec se po třicetileté válce opravil a obnovilo se 
i  zničené opevnění, když však v 80. letech 17. století bylo definitivně zažehnáno „turecké nebezpečí“, Sovinec úlohu 
pevnosti dohrál.  

V 18. století se správa statků Řádu německých rytířů začala soustřeďovat v Bruntálu a na nákladných opravách hradu již 
neměl Řád zájem. Po úderu blesku v roce 1784 požár poškodil hlásku a přilehlé objekty. Opravy byly provedeny jen v 
nejnutnějším rozsahu. Teprve v roce 1837 dal velmistr arcivévoda Maxmilián Josef Sovinec opravit a zřídil zde Řádový 
chlapecký seminář. Od roku 1867 zde působila lesnická škola (přestěhovaná na poč. 20. století do Hranic).  

Kolem roku 1903 dal velmistr Řádu arcivévoda Evžen hrad uvnitř opravit a jednoduše vyzdobit. Poté sloužil jako letní sídlo 
Řádu. Bylo zde řádové muzeum, s převážně vojenskými sbírkami, lapidáriem a knihovnou (měla téměř 20 000 svazků). Za 
okupace byl hrad zkonfiskován nacisty a z hradu se stalo vězení pod správou speciální jednotky SS. V prvních dnech po 
osvobození roku 1945 hrad z blíže nezjištěných příčin vyhořel. Mluví se o teorii, že byl hrad zapálen ustupující sovětskou 
armádou.  

 
Tak to byla stručná historie hradu Sovinec, ale k hradu patří neodmyslitelně i malebná vesnice Sovinec. 

Ta stejně jako hrad samotný prošla během několika století spoustou změn, kdy ne všechny byly po vůli místních 
obyvatel a nebyly k dobru zdejšímu kraji. 

Ale o tom zase příště. 

Tomáš Holíček 



Vánoční zpívání u stromečku—Jiříkov 
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